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Wybory. Temat przez jednych nielubiany,
u innych zawsze wywo∏ujàcy wiele emocji,
a cz´Êci z nas niestety oboj´tny. Dlaczego
warto g∏osowaç i decydowaç kto nami rzà-
dzi? Czy nasz g∏os coÊ zmienia? Czy spra-
wia, ˝e jesteÊmy za coÊ odpowiedzialni? 

W paƒstwie demokratycznym nie ma przy-
musu zajmowania si´ politykà i rzeczywi-
Êcie wiele osób korzysta z tzw. „wolnoÊci
od polityki”. Najcz´Êciej uwa˝ajà, ˝e Êle-
dzenie politycznych debat, analizowanie
programów wyborczych i udzia∏ w g∏oso-
waniu jest czystà stratà czasu – czasu, któ-
ry mo˝na przecie˝ sp´dziç w bardziej przy-
jemny sposób. Wàtpià te˝ w to, ˝e napraw-
d´ mogà uczestniczyç we wspó∏rzàdzeniu
swoim krajem. KtoÊ màdry powiedzia∏ kie-
dyÊ, ˝e politycy wybierajà si´ sami naszymi
r´kami. Po cz´Êci jest to stwierdzenie praw-
dziwe, bo to przecie˝ nie my uk∏adamy
sk∏ad list wyborczych. My jednak mamy
w r´ku (i to dos∏ownie) pot´˝ne narz´dzie
demokracji – swój w∏asny g∏os. Niestety,
jak pokazujà kolejne wybory, spora cz´Êç
spo∏eczeƒstwa odrzuca mo˝liwoÊç wyko-
rzystania najprostszej mo˝liwoÊci wp∏ywu
na losy w∏asnego kraju. OczywiÊcie nikt
z nas nie rzàdzi samodzielnie – o tym, jaka
decyzja b´dzie realizowana, rozstrzyga wo-
la wi´kszoÊci. Na „wi´kszoÊç” sk∏adajà si´
jednak w∏aÊnie pojedyncze g∏osy. JeÊli nie
uczestniczymy w wyborach, zwi´kszamy

szans´ na to, ˝e nasze zdanie przegra, ˝e
sprawy potoczà si´ inaczej, ni˝ byÊmy tego
chcieli. Co zatem zrobiç, jeÊli naprawd´
uznamy, ˝e ˝aden z kandydatów nie zas∏u-
guje na nasze, cenne przecie˝, zaufanie?
Có˝... zawsze mo˝emy oddaç g∏os niewa˝-
ny, nie zakreÊlajàc krzy˝ykiem ˝adnego
nazwiska. Bezsensowne? Byç mo˝e. Jednak
w wi´kszoÊci przypadków zapewnia nam
na kolejne cztery lata poczucie spokoju –
„Ja na nich nie g∏osowa∏em”. Taki sam
komfort psychiczny zapewnia zrezygnowa-
nie z udzia∏u w wyborach, a przy okazji nie
powoduje zawy˝enia frekwencji. Musimy
jednak zdaç sobie spraw´ z tego, ˝e kiedy
nie g∏osujemy, tak naprawd´ g∏osujemy na
przeciwnika. Kiedy nie g∏osujemy, to nie
tylko dystansujemy si´ od polityki, ale od-
dajemy jà w inne r´ce. R´ce, których nie
znamy i byç mo˝e których nie popieramy.
Ka˝dy wi´c, kto nie interesuje si´ politykà
powinien raz na jakiÊ czas zobaczyç, co
proponujà poszczególne partie, wybraç
jednà z nich i zag∏osowaç, po to by w∏aÊnie
oddaç polityk ,́ która go brzydzi i nudzi,
w inne r´ce, ale Êwiadomie. Nikt nie mo˝e
daç nam gwarancji, ˝e bioràc udzia∏ w wy-
borach zwyci´˝y opcja polityczna, z którà
si´ uto˝samiamy, ale nawet jeÊli przegramy,
zwyci´zcy b´dà musieli si´ z nami liczyç.
B´dà starali si´ nas przekonaç, spróbujà
szukaç rozwiàzaƒ kompromisowych, które
przynajmniej po cz´Êci zaspokojà nasze
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ODDAJMY SWÓJ G¸OS !
oczekiwania. Zwyci´zcy nie muszà liczyç
si´ tylko z tymi, którzy nie g∏osujà, bo nie
stanowià oni realnej si∏y politycznej. De-
mokracja to w∏adza ludu, ale nie tego, któ-
ry zostaje w domu nie g∏osujàc. OczywiÊcie
ostateczna decyzja nale˝y do ka˝dego
z nas. Jednak chcemy jeszcze raz zach´ciç
wszystkich do samodzielnego decydowania
o tym, kto b´dzie nas reprezentowa∏ w par-
lamencie, a dla zdystansowania polecamy
niechybnie z∏otà myÊl: „Polacy dojrzeli do
tego by nie przejmowaç si´ poczynaniami
polityków i robiç swoje niezale˝nie od
nich”. A wi´c wszyscy do urn!

Redakcja

Z okazji 
Dnia Edukacji  Narodowej

serdecznie dzi´kujemy dyrektorom, nauczycielom,
pracownikom administracyjnym,

wszystkim osobom zaanga˝owanym w proces
nauczania i kszta∏towania m∏odych ludzi 

w placówkach oÊwiatowych Gminy Kobylnica.
Gratulujemy wytrwa∏oÊci na nie∏atwej nauczyciel-

skiej drodze i wielu, wielu pi´knych sukcesów
pedagogicznych.

Wszystkim pedagogom ˝yczymy, aby nigdy 
nie utracili ch´ci pracy z drugim cz∏owiekiem,
owej mo˝liwoÊci nieustannego i niezwyk∏ego 

spotkania z nim.
Niech praca z m∏odzie˝à b´dzie dla Paƒstwa przy-
jemnoÊcià, a post´py podopiecznych satysfakcjà.

Wójt
Gminy Kobylnica
Leszek Kuliƒski

Przewodniczàcy Rady
Gminy Kobylnica
Józef Gawrych
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WIZYTA AMBASADORA JAPONIIRADA GMINY
UCHWALI¸A
14.09.2007
Porzàdek sesji:
1. Otwarcie XIII sesji Rady Gminy i stwierdzenie qu-

orum.
2. Przyj´cie porzàdku obrad.
3. Przyj´cie protoko∏u Nr XII z Sesji Rady Gminy z 20

sierpnia 2007 roku.
4. Informacja Przewodniczàcego Rady Gminy o dzia∏a-

niach podj´tych w okresie mi´dzysesyjnym.
5. Sprawozdanie z dzia∏alnoÊci Wójta Gminy w okresie

mi´dzysesyjnym.
6. Informacja z wykonania bud˝etu Gminy za I pó∏rocze

2007 r., oraz z przebiegu realizacji inwestycji gmin-
nych.

7. Przygotowanie szkó∏ dzia∏ajàcych na terenie Gminy
do realizacji obowiàzku szkolnego 2007/2008.

8. Przyj´cie projektów uchwa∏ Rady Gminy:
- o zmianie uchwa∏y w sprawie bud˝etu Gminy Kobyl-

nica na 2007 r., oraz o zmianach w bud˝ecie Gminy
Kobylnica na 2007 rok,

- w sprawie zaciàgni´cia kredytu d∏ugoterminowego
na sfinansowanie wydatków nie znajdujàcych pokry-
cia w dochodach bud˝etu gminy w 2007 r.,

- w sprawie okreÊlenia procedury uchwalania bud˝e-
tu Gminy Kobylnica oraz rodzaju i szczegó∏owoÊci
materia∏ów informacyjnych towarzyszàcych projek-
towi bud˝etu,

- o zmianie uchwa∏y w sprawie ustalenia zasad wynaj-
mowania lokali wchodzàcych w sk∏ad mieszkanio-
wego zasobu Gminy Kobylnica,

- w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospo-
darowania przestrzennego Gminy Kobylnica w zakre-
sie niezb´dnym do realizacji zespo∏u elektrowni wia-
trowych w obr´bie geodezyjnym Kuleszewo, Lulemi-
no, Luleminko-Maszkowo, Kwakowo oraz P∏aszewo,

- w sprawie przystàpienia do sporzàdzenia miejsco-
wego planu zagospodarowania przestrzennego te-
renu w rejonie miejscowoÊci Koƒczewo w Gminie
Kobylnica,

- o uchyleniu uchwa∏y w sprawie przystàpienia
do sporzàdzenia miejscowego planu zagospodaro-
wania przestrzennego dla cz´Êci dzia∏ki nr 6/6 ob-
r´b Zajàczkowo,

- w sprawie odp∏atnego przej´cia nieruchomoÊci
w Kuleszewie do zasobów mienia gminnego,

- w sprawie sprzeda˝y lokalu mieszkalnego w Widzinie,
- w sprawie zamiany nieruchomoÊci,
- w sprawie przyj´cia „Strategii informatyzacji i roz-

woju spo∏eczeƒstwa informacyjnego Gminy Kobylni-
ca na lata 2007-2013“,

- w sprawie zmiany w Regulaminie przyznawania „Sty-
pendium Artystycznego Wójta Gminy Kobylnica“,

- w sprawie przyznania Paƒstwu Sochaczewskim
i Paƒstwu ˚ulewskim honorowego tytu∏u „Zas∏u˝ony
dla Gminy Kobylnica“,

- w sprawie wyboru ∏awników na kadencj´ 2008-
2011 do orzekania w Sàdzie Okr´gowym w S∏upsku,

- w sprawie wyboru ∏awników na kadencj´ 2008-
2011 do orzekania w Sàdzie Rejonowym w S∏upsku

9. Informacja z pracy sta∏ych Komisji Rady Gminy Ko-
bylnica.

10. Wolne wnioski i zapytania.
11. Zakoƒczenie XIII sesji Rady Gminy Kobylnica.

ca marca 2008 roku.
Ryuichi Tanabe jest ambasadorem i pe∏nomocni-
kiem Japonii w Polsce od wrzeÊnia 2006. Urodzi∏ si´
9 marca 1948 r. w mieÊcie Ayabe w prefekturze Kio-
to. W 1970 roku ukoƒczy∏ germanistyk´ na Uniwersy-
tecie J´zyków Obcych w Tokio. Póêniej studiowa∏ tak-
˝e na uniwersytecie we Frankfurcie. Od 1971 roku
pracuje w japoƒskiej dyplomacji. By∏ m.in. na placów-
kach dyplomatycznych w Serbii i Czarnogórze, In-
diach, Niemczech i Afganistanie. ˚onaty, dwoje dzieci.
Kolejne inwestycje w Gminie nie sà wykluczone, bo-
wiem radni zatwierdzili nowy miejscowy plan zago-
spodarowania przestrzennego, który umo˝liwia budo-
w´ kolejnych ferm wiatrowych.

Na podst. art. 32 ust.1 ustawy z 12 kwietnia 2001 r.
ordynacji wyborczej do Sejmu RP i do Senatu RP (Dz.
U. z 2001 r. Nr 46, poz. 499 z póêniejszymi zmiana-
mi) podaje si´ do publicznej wiadomoÊci informacj´

o granicach i numerach obwodów g∏osowania oraz
siedzibach obwodowych komisji wyborczych dla prze-
prowadzenia 21 paêdziernika 2007 r. wyborów do
Sejmu RP i do Senatu RP.

INFORMACJA WÓJTA GMINY KOBYLNICA
z 17 wrzeÊnia  2007 roku.

17 wrzesnia Japoƒski ambasador wizytowa∏
wartà 300 mln z∏otych inwestycj´ Japoƒczy-
ków w energi´ wiatrowà w gminie Kobylnica.

JeÊli ta inwestycja si´ uda, to b´dziemy rozmawiaç
o nast´pnych – powiedzia∏ podczas wizyty w Kobylni-
cy Ryuichi Tanabe, ambasador Japonii w Polsce.
Ambasador wie, ˝e w naszym regionie dzia∏a specjal-
na strefa ekonomiczna, jednak nawiàzywanie nowych
kontaktów pozostawia przedsi´biorstwom. Z post´pu
robót wyst´pujàcych na placach, gdzie powstanà
elektrownie wiatrowe, by∏ bardzo zadowolony. Sp´dzi∏
tam prawie dwie godziny. Spotka∏ si´ z dziennikarza-
mi,Wójtem Leszkiem Kuliƒskim, inwestorami, wy-
konawcami prac budowlanych oraz Jó-
zefem Boguszem, w∏aÊcicielem
gruntu, na którym stanie zdecydowana
wi´kszoÊç z 24 elektrowni wiatrowych ,
budowanych przez japoƒskie konsor-
cjum. Wykonujemy remonty dróg gmin-
nych, budujemy drogi dojazdowe do
miejsc, gdzie b´dà zlokalizowane elek-
trownie wiatrowe oraz budujemy ca∏à
infrastruktur´, która jest konieczna do
ich uruchomienia – mówi∏ Zbigniew
Szlachta z firmy Budimex-Dromex,
która jest g∏ównym wykonawcà prac bu-
dowlanych. Mamy je zakoƒczyç do koƒ-

Informacja w∏asna

Wójt Gminy Kobylnica – Leszek Kuliƒski
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Gmina Kobylnica przystàpi∏a do remon-

tu czterech pomieszczeƒ z przeznaczeniem

na lokale socjalne, dwóch w Sycewicach

i dwóch w Kczewie. Obiekty te zosta∏y

przej´te w ubieg∏ym roku od Agencji Nie-

ruchomoÊci Rolnej. W celu adaptacji po-

mieszczeƒ na mieszkania nale˝y przepro-

wadziç ich generalny remont. W wyniku

og∏oszonego przetargu prace remontowe

w Kczewie wykonywaç b´dzie Zak∏ad Bu-

dowlany z Koƒczewa. WartoÊç robót wy-

niesie 63 874z∏. W Sycewicach koszt re-

montu pomieszczeƒ wyniesie 70 000 z∏,

a prace wykonywaç b´dzie Zak∏ad Budow-

lany z Objazdy. 

Inf. w∏asna

Na wniosek mieszkaƒców majàcych swoje
posesje przy drodze gminnej, po∏o˝onej na
dzia∏ce nr 43 w Zajàczkowie, wykonany zo-
sta∏ remont odcinka tej drogi. Prace re-
montowe polega∏y na wyprofilowaniu pod-
∏o˝a, u∏o˝eniu p∏yt „yomb” i uzupe∏nieniu
nawierzchni t∏uczniem kamiennym. Ca∏ko-

B¢DÑ LOKALE  SOCJALNE

wity koszt remontu wyniós∏ 27 359 z∏.
W kosztach tego remontu uczestniczyli
mieszkaƒcy. Ich udzia∏ finansowy wyniós∏
18 000 z∏. Prace wykona∏o Przedsi´bior-
stwo Robót In˝ynieryjno Drogowych
„Kr´˝el” z Kobylnicy.

Inf. w∏asna 

MAJÑ SWOJÑ DROG¢

Konkurencja na rynku internetowym wy-

musza na firmach tej bran˝y wi´kszà

atrakcyjnoÊç i popraw´ jakoÊci Êwiadczo-

nych us∏ug. Firma „AGA – NET” z Siera-

kowa chcàc utrzymaç dominujàcà rol´ na

swoim terenie, prowadzi szereg inwestycji,

które mi´dzy innymi poprzez zakup

wi´kszego ∏àcza spowodowa∏y dwukrotne

zwi´kszenie  przepustowoÊci w przesy∏a-

niu informacji. Jeszcze w tym miesiàcu

nastàpi  przebudowa struktur radiowych,

co doprowadzi  do lepszych po∏àczeƒ

mi´dzy poszczególnymi miejscowoÊciami.

Jak nas poinformowa∏ w∏aÊciciel „Aga –

Netu” Rados∏aw Piku∏a, w pierwszym

kwartale przysz∏ego roku do niektórych

miejscowoÊci dotrzeç ma  za poÊrednic-

twem jego firmy telewizja kablowa.  Dla

telewidzów jest to wspania∏a wiadomoÊç. 

Red.

LEPSZY
INTERNET
– KABLÓWKA
W ZANADRZU



Trwajà bie˝àce remonty dróg grunto-
wych na terenie Kobylnicy i ca∏ej Gminy.
Prace remontowe polegajàce na profilowa-
niu nawierzchni, uzupe∏nieniu jej t∏ucz-
niem, pospó∏kà i zag´szczeniu mechanicz-
nym walcem, wykonuje zgodnie z zawartà
umowà z Gminà Kobylnica, Przedsi´bior-

Spowalniacze ruchu, popularnie zwane
garbami lub le˝àcymi policjantami, sà co-
raz cz´stszà formà wymuszania na kierow-
cach ograniczenia pr´dkoÊci.
W trosce o bezpieczeƒstwo swoich dzieci
idàcych do szko∏y mieszkaƒcy posesji znaj-
dujàcych si´ przy
ulicy Sportowej
w Sycewicach, wy-
stàpili z wnioskiem
do Wójta Gminy
Kobylnica z proÊbà
o spowolnienie ru-
chu ko∏owego na tej
ulicy. RzeczywiÊcie
samochody je˝d˝àce
z nadmiernà pr´d-
koÊcià tà ulicà sta-
nowi∏y realne zagro-
˝enie bezpieczeƒ-
stwa pieszych,
a zw∏aszcza dzieci
idàcych do pobli-
skiej szko∏y. Na zle-

REMONTY DRÓG GMINNYCH
stwo Drogowo - Mostowe ze S∏upska. Stan
tych dróg, zniszczonych, ulegnie zasadni-
czej poprawie. Natomiast firma Furges
z Koƒczewa wykona przed zimà remonty
czàstkowe dróg asfaltowych, czyli bie˝àce
∏atanie dziur

TW

Le˝àcy policjant
cenie Gminy Zak∏ad Utrzymania Dróg
i Transportu ze S∏upska zamontowa∏ na tej
ulicy progi zwalniajàce. Koszt instalacji
i oznakowania wyniós∏ oko∏o 9 300 z∏.

Red.

Rozpocz´∏y si´ prace adaptacyjne Êwie-

tlicy w Kczewie. Drugi etap prac zwiàza-

ny jest z remontem dachu, dociepleniem

i malowaniem Êcian zewn´trznych oraz

z wykonaniem opaski wokó∏ budynku

i wymianà stolarki, wykonuje Zak∏ad Bu-

dowlany z Koƒczewa. Koszt prowadzo-

nych prac wyniesie 67 234 z∏.  

Mieszkaƒcy ulicy Bukowej i JaÊminowej

w Kobylnicy zostali pod∏àczeni do sieci

wodno – kanalizacyjnej. Budow´  tego

odcinka sieci wykona∏ Zak∏ad Us∏ugowo

– Wytwórczy ze S∏awna. WartoÊç prze-

prowadzonych robót wynios∏a 43 623 z∏.

Firma ze S∏awna jest równie˝ w trakcie

wykonywania kolejnego odcinka sieci na

ulicy Topolowej. Koszt tych prac wynie-

sie 39 118 z∏.

Inf. w∏asna

Rozpoczà∏ si´ remont ulicy ¸àkowej

w Sycewicach. Prace polegajàce na odpo-

wiednim wyprofilowaniu drogi oraz na

u∏o˝eniu warstwy odsàczajàcej i wykona-

niu podbudowy z kruszywa ∏amanego

przeprowadzi Przedsi´biorstwo Drogi

i Mosty ze S∏upska. WartoÊç tych prac

wyniesie 85 111 z∏ z czego 44 285 z∏ po-

kryje Urzàd Marsza∏kowski w ramach re-

kultywacji dróg rolnych.

Inf. w∏asna

¸ Ñ K O W A  
DO REMONTU

R E M O N T
ÂWIETLICY

POD¸ÑCZENI
DO SIECI
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9 i 10 paêdziernika br. w Urz´dzie Gminy
Kobylnica przeprowadzona zosta∏a rejestra-
cja 100 przedpoborowych m´˝czyzn, którzy
w tym roku ukoƒczyli lub koƒczà 18 lat.

Rejestracjà przedpoborowych zostali obj´ci m´˝-
czyêni z terenu Gminy Kobylnica, zameldowani na  po-
byt sta∏y lub czasowy trwajàcy powy˝ej 3 miesi´cy.
Przedpoborowi zg∏aszajàcy si´ do rejestracji mieli
obowiàzek  przedstawiç dowód osobisty lub inny doku-
ment pozwalajàcy na ustalenie ich to˝samoÊci. Od tej
chwili przedpoborowi, którzy po rejestracji zamierza-

JAN PONULAK – Urodzony w S∏upsku.
Pierwszy absolwent s∏upskiego Technikum
Elektrycznego. Absolwent Wy˝szej Szko∏y
Nauczycielskiej w S∏upsku oraz Uniwersyte-
tu Wroc∏awskiego - Wydzia∏u Filozoficzno-
Historycznego. Pracownik naukowy w Wy˝-
szej Szkole Pedagogicznej w S∏upsku i In-
stytucie Pedagogiki i Psychologii Uniwersy-
tetu Wroc∏awskiego, aktywny wspó∏uczest-
nik ogólnopolskiego programu eksperymen-
talnego „Wroc∏awska Szko∏a Przysz∏oÊci“.
Autor wielu artyku∏ów dotyczàcych proble-
mów polskiej edukacji. Organizator
i uczestnik wielu konferencji i sympozjów
naukowych poÊwi´conych rozwojowi polskiej
nauki. Sekretarz Komisji Wspólnej Rzàdu
i Samorzàdu Terytorialnego w Minister-
stwie Spraw Wewn´trznych i Administracji.
Prezes Stowarzyszenia Mi∏oÊników Ziemi
S∏upskiej. Przewodniczàcy Komisji Ma∏ych
Miast - Zwiàzku Miast Polskich w Pozna-
niu. Wiceprezes Komitetu Krajowego Sto-
warzyszenia „Olimpiady Specjalne-Polska“
w Warszawie. Kandyduje do Sejmu RP z ra-
mienia Lewicy i Demokratów, Lista nr 20,
poz. 9. 
Pana Jana Ponulaka redakcja Kuriera po-
prosi∏a o rozmow´.
• Dlaczego Pan kandyduje?
- Uwa˝am, ˝e czas na zmiany w parlamen-

cie. Dotychczasowi jego reprezentanci
nie   dzia∏ajà w imi´ interesu Polski. Bar-
dziej zajmujà si´ pyskówkami i krytykà
dotychczasowych dokonaƒ, natomiast
ma∏o jest pracy nad ustawami dotyczàcy-
mi ˝ycia i problemów Polaków.

• Wykszta∏cenie ma Pan odpowiednie, do-
Êwiadczenie zawodowe te˝, ale czy zna
Pan problemy ludzi?

- Znam bardzo dobrze, chocia˝by z racji
pe∏nienia funkcji burmistrza i radnego
Miastka oraz ze Êcis∏ej wspó∏pracy z sa-
morzàdami regionu pomorskiego – re-
gionu jednak cywilizacyjnie opóênione-
go w stosunku do du˝ych aglomeracji.
Poprzez swój udzia∏ w wielu organiza-

KANDYDAT NA POS¸A
cjach spo∏ecznych bezpoÊrednio mam do
czynienia z ludêmi i ich problemami.

• Co, jako pose∏ mo˝e Pan zaoferowaç lu-
dziom z naszego regionu?

- Przede wszystkim chcia∏bym zajàç si´
problemami spo∏ecznymi. B´d´ zabiegaç
o wsparcie finansowe dla rozwoju tere-
nów po pegeerowskich, tworzyç odpo-
wiednie programy umo˝liwiajàce prze-
kwalifikowanie ludzi do nowych zawo-
dów, tworzyç warunki do pozyskiwania
inwestorów i nowych miejsc pracy, a tak-
˝e o utworzenie regionalnego programu
pomorskiego w zakresie rozwoju tury-
styki.

• Zak∏adajàc hipotetycznie Paƒski sukces
wyborczy, prosz´ nam powiedzieç czym
chcia∏by Pan zajàç si´ w przysz∏ym parla-
mencie?

- Interesujà mnie prace w Komisji Admi-
nistracji i Samorzàdu Terytorialnego,
w której chcia∏bym si´ zajàç decentrali-
zowaniem zadaƒ i zwi´kszaniem Êrod-
ków finansowych dla samorzàdów tery-
torialnych, oraz praca w Komisji Finan-
sów Publicznych poniewa˝ konieczna
jest nowa ustawa dotyczàca finansowa-
nia zadaƒ (subwencji) dla oÊwiaty gmin-
nej i powiatowej. Dotychczasowe sub-
wencje sà niewystarczajàce.

• Dlaczego m∏odzie˝ wyje˝d˝a z Polski,
a w szczególnoÊci z naszego regionu?

- MyÊl ,́ ˝e m∏odzie˝ ma dosyç awanturni-
czej polityki, braku dzia∏aƒ integracyj-
nych spo∏eczeƒstwa ze strony rzàdu oraz
konkretnych dzia∏aƒ w zakresie zabez-
pieczenia potrzeb mieszkaniowych. Nie-
spójna polityka w zakresie rozwoju ma-
∏ych i Êrednich przedsi´biorstw, kiepska
wr´cz sytuacja materialna absolwentów
szkó∏ zawodowych i politechnicznych to
g∏ówne powody emigracji. Mia∏ byç pro-
gram trzech milionów mieszkaƒ – pozo-
sta∏  tylko pusty slogan. Aby zapobiec
emigracji paƒstwo musi wspieraç rozwój
budownictwa mieszkaniowego komunal-

KURIER SO¸ECKI • Paêdziernik 2007 5

nego dla rodzin o niskich dochodach fi-
nansowych. Konieczne jest obni˝enie
oprocentowania kredytów hipotetycz-
nych na zakup mieszkaƒ. Wykorzystujàc
wysoki wzrost gospodarczy rzàd powi-
nien podnieÊç najni˝szà p∏ac´ do 2000 z∏
przy jednoczesnym zmniejszeniu obcià-
˝eƒ przedsi´biorców kosztami pracy.

• Wobec powy˝szego, nasuwa si´ pytanie
dlaczego dzia∏acze Panaj partii w naszym
okr´gu widzà Pana dopiero na 9 miejscu?

- RzeczywiÊcie, nie jestem usatysfakcjono-
wany miejscem na liÊcie. Uwa˝am, ˝e
przy moich dotychczasowych dokona-
niach i moim doÊwiadczeniu zawodo-
wym i spo∏ecznym oraz powa˝nym zaan-
ga˝owaniu w rozwiàzywaniu problemów
naszego regionu, powinienem byç w czo-
∏ówce listy. Mam jednak przekonanie, ˝e
wyborcy docenià mojà aktywnoÊç i od-
dadzà na mnie swój g∏os.

• Dzi´kujemy za rozmow´ i ˝yczymy wielu
sukcesów.

Rozmawia∏ Tomasz W∏odkowski

jà zmieniç miejsce pobytu, obowiàzani sà  powiado-
miç tutejszy Urzàd o zmianie miejsca zamieszkania.
Nie zg∏oszenie si´ przedpoborowego do rejestracji
bez uzasadnionej przyczyny zagro˝one jest karà
grzywny w celu przymuszenia do rejestracji, albo za-
rzàdza si´ jego przymusowe doprowadzenie przez po-
licj´ do Urz´du Gminy. Rejestracj´ w Urz´dzie prze-
prowadzi∏ insp. d/s.Obrony Cywilnej i Zarzàdzania Kry-
zysowego Jan Kralski. Obywatelski obowiàzek zo-
sta∏ powa˝nie potraktowany przez przedpoborowych,
którzy niemal w komplecie stawili si´ na wezwanie

TW
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„Ma∏a Obwodnica”
S∏upsk nie ma dobrego wewn´trznego uk∏a-
du komunikacyjnego. Przyczynà sà biegnà-
ce przez miasto tory kolejowe i rzeka S∏u-
pia. Te dwie przeszkody sà od wielu dziesi´-
cioleci powodem kumulowania si´ ruchu sa-
mochodowego w ÊródmieÊciu miasta. Braku-
je bowiem, szczególnie w po∏udniowej cz´Êci
S∏upska wiaduktów kolejowych i mostów
drogowych na rzece. 

Jeszcze przed wojnà by∏y plany po∏àcze-
nia dzisiejszych ulic Arciszewskiego i Ry-
backiej. Niestety nie zosta∏y zrealizowane.
Równie˝ w latach powojennych, szczegól-

nie w ostatnim dziesi´cioleciu pojawia∏y si´
pomys∏y rozwiàzania tego problemu. Jed-
nym z nich by∏a koncepcja wybudowania
wiaduktu na przed∏u˝eniu ulicy Koszaliƒ-
skiej i po∏àczeniu jej z ulicà Przemys∏owà
i dalej z ulicà Poznaƒskà. Jednak w wyniku
protestów mieszkaƒców ówczesne w∏adze
nie podj´∏y si´ realizacji tego przedsi´wzi´-
cia, pomimo zabezpieczenia Êrodków na
ten cel. Drugim pomys∏em na odcià˝enie
s∏upskiego ÊródmieÊcia by∏a koncepcja bu-
dowy wiaduktu kolejowego w Kobylnicy,
który skomunikowa∏by ulic´ Poznaƒskà
w S∏upsku z ulicà prof. Poznaƒskiego
w Kobylnicy i dalej z ulicà Szczeciƒskà. To
rozwiàzanie otrzyma∏o zwyczajowà nazw´
„Ma∏ej obwodnicy”. Obie te koncepcje
funkcjonowa∏y jako alternatywne. Równo-
legle pracowano nad pomys∏em po∏àczenia
Osiedla Akademickiego w S∏upsku z ulicà
Poznaƒskà poprzez ulic´ LeÊnà, dawny na-
syp kolejowy w Lasku Po∏udniowym, most
czo∏gowy, ulic´ Rybackà, Zielonà i S∏o-
necznà do ulicy Poznaƒskiej. Rada Miasta
w tej sprawie uchwali∏a nawet plan miej-
scowy. Jednak na planach si´ skoƒczy∏o. Po
obj´ciu urz´du prezydenta miasta przez

Macieja Kobyliƒskiego jednym z pierw-
szych dokumentów strategicznych jaki
przed∏o˝ono do uchwalenia Radzie Miej-
skiej by∏a „Strategia transportowa”.
W koncepcji tej wszystkie wymienione wy-
˝ej rozwiàzania zosta∏y potraktowane jako
jedna spójna ca∏oÊç, wzajemnie si´ uzupe∏-
niajàce. Ponadto jako uzupe∏nienie dodano
rozwiàzanie typu Ring z licznymi rondami
(jest to sukcesywnie realizowane) i nowe
ulice typu obwodowego jak np. Rejtana czy
ju˝ dzisiaj istniejàcà ulic´ Braci Staniuków.
Warto wspomnieç tutaj o zdawa∏oby si´
mniej wa˝nych „uliczkach” takich jak Ko-

zietulskiego, czy
Tramwajowa, które
dzisiaj pe∏nià znako-
micie rol´ roz∏ado-
wywania ruchu
w ÊródmieÊciu. Od
pomys∏u do prze-
mys∏u jednak droga
daleka, bowiem
brakowa∏o w s∏up-
skiej Radzie Miej-
skiej konsensusu co
do realizacji wszyst-
kich tych pomy-
s∏ów.W tym samym
czasie Wójt Gminy
Kobylnica Leszek
Kuliƒski przystàpi∏
do realizacji kobyl-
nickich programów

komunikacyjnych. Jednym z nich jest pro-
gram budowy wiaduktu nad torami kolejo-
wymi i skomunikowanie drogi nr 6 (ulica
Szczeciƒska) z ulicà Poznaƒskà w S∏upsku
poprzez ulic´ prof. Poznaƒskiego, czyli nic
innego jak dawny s∏upski pomys∏ „Ma∏ej
Obwodnicy”. Program jednak rozszerzono
o wàtek s∏upski proponujàc przed∏u˝enie
do nowej drogi s∏upskich ulic Grottgera
i Przemys∏owej. Takie rozszerzenie projek-
tu pozwoli∏o wspólne „kobylnicko - s∏up-
skie” starania o Êrodki unijne na to kosz-
towne przedsi´wzi´cie. Ca∏a inwestycja zo-
sta∏a wyceniona na 37 mln. z∏otych, w tym
na Kobylnic´ przepada∏o 9,5 mln z∏otych
na S∏upsk 4,5 mln, a reszt´ stanowiç mia∏y
Êrodki UE. W ten sposób S∏upsk zyskiwa∏
za „ma∏e pieniàdze” jednà z proponowa-
nych przez swojà „Strategi´ transportowà”
rozwiàzaƒ komunikacyjnych roz∏adowujà-
cych ruch w ÊródmieÊciu miasta. Latem
2007 roku w s∏upskich mediach powróco-
no do problemu roz∏adowania „korków”
w ÊródmieÊciu S∏upska. Jednym z wàtków
by∏ ˝al, ˝e nie zrealizowano koncepcji bu-
dowy wiaduktu nad torami ∏àczàcego ulic´
Koszaliƒskà z ulicà Przemys∏owa i dalej

Poznaƒskà. Temat podj´li radni Platformy
Obywatelskiej i zg∏osili w∏asnà inicjatyw´
uchwa∏odawczà w kwestii „pilnego” reali-
zowania inwestycji drogowych mogàcych
poprawiç komunikacj´ pomi´dzy wschod-
nià i zachodnià stronà miasta. W projekcie
PO wymieniono nast´pujàce inwestycje:
wiadukt nad torami kolejowymi na prze-
d∏u˝eniu ulicy Koszaliƒskiej, przejÊcie pod-
ziemne komunikujàce ulice Wojska Pol-
skiego z Zatorzem. JednoczeÊnie zapropo-
nowano prze∏o˝enie realizowanego projek-
tu kobylnicko-s∏upskiego na lata póêniej-
sze. Inicjatywa radnych PO spotka∏a si´
z przychylnoÊcià prezydenta miasta i klu-
bów radnych LiD-u i „Tylko S∏upsk” za
wyjàtkiem propozycji od∏o˝enia w czasie
ju˝ realizowanej wspólnej kobylnicko-s∏up-
skiej inwestycji. Pomys∏ czasowego zanie-
chania tego przedsi´wzi´cia równie˝ moc-
no zaniepokoi∏ wójta Leszka Kuliƒskiego.
Zaprosi∏ on do siebie dwóch s∏upskich rad-
nych Zbigniewa Konwiƒskiego – przewod-
niczàcego Rady i Andrzeja Obecnego –
przewodniczàcego klubu LiD, chcàc ich
przekonaç do zaniechania pomys∏u wstrzy-
mywania mocno ju˝ zaawansowanego pro-
gramu budowy „Ma∏ej Obwodnicy”. Oto
krótki zapis tego spotkania.: 
Leszek Kuliƒski: Sà trzy pozwolenia na bu-
dow´ od wojewody, od starosty i prezyden-
ta S∏upska. Pozwolenie prezydenta dotyczy
tego co my mamy budowaç w S∏upsku.
Miasto równie˝ finansuje t´ cz´Êç przedsi´-
wzi´cia w granicach wk∏adu w∏asnego, czy-
li oko∏o 25% ca∏ego kosztu cz´Êci miejskiej.
Wynosi to oko∏o 4,5 mln z∏otych i jest po-
dzielone na 2 lata w 2008 roku 1,5 mln
i w 2009 roku 3 mln. ChcielibyÊmy w przy-
sz∏ym roku majàc dokumentacj´ sk∏adaç
wniosek o dofinansowanie ze Êrodków
Unii Europejskiej i rozpoczàç budow .́
W pierwszej kolejnoÊci mia∏aby byç reali-
zowana ulica Przemys∏owa ∏àcznie z ron-
dem w Kobylnicy, ulicà Poznaƒskà w S∏up-
sku i G∏ównà w Kobylnicy oraz moderni-
zacjà fragmentu ulicy Rzecznej i Sportowej
w Kobylnicy. Drugi etap to jest moderniza-
cja ca∏ego odcinka ulicy prof. Poznaƒskie-
go w Kobylnicy ∏àcznie z budowà wiaduk-
tu. Trzeci etap to jest przed∏u˝enie ulicy
Grottgera do ronda przy ulicy prof. Po-
znaƒskiego w okolicy Flair Poland i budo-
wa ronda na ulicy Szczeciƒskiej. ¸àczny
koszt inwestycji to oko∏o 37 mln z∏otych.
Do tej pory wydano 1,4 mln z∏otych z tego
miasto S∏upsk wydatkowa∏o 250 tyÊ z∏o-
tych. Z tych pieni´dzy oprócz prac koncep-
cyjno projektowych op∏acono wykup grun-
tów od w∏aÊcicieli. Na dzisiaj mamy 100%
gruntów wykupionych. Nie ma wi´c prze-
szkód w realizacji tego przedsi´wzi´cia. By∏
to ogrom naszego wysi∏ku polegajàcego
g∏ównie na trudnych negocjacjach z w∏aÊci-
cielami i wydatkowaniem oko∏o 1,3 mln

Zbigniew Konwiƒski (w Êrodku) Przewodniczàcy Rady Miasta S∏upska,
Kandydat S∏upskiej Platformy Obywatelskiej na pos∏a do Sejmu RP.
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z∏otych. Jak powiedzia∏em inwestycj´ chce-
my rozpoczàç w 2008 roku. Jednak naj-
wi´kszy zakres prac przypadnie na lata
2009 i 2010. Chcia∏em zwróciç równie˝
uwag´ na to, ˝e przy opracowywaniu Stra-
tegii transportowej dla miasta S∏upska bra-

liÊmy w niej równie˝ udzia∏ w zakresie
wspólnych rozwiàzaƒ na styku gminy Ko-
bylnica i obrze˝y miasta od strony po∏u-
dniowej. MówiliÊmy wtedy z prezydentem
miasta, ze nale˝y po∏àczyç rozwiàzania ko-
munikacyjne naszych gmin i spiàç je ulica-
mi Ko∏obrzeskà, Grottgera i Przemys∏owà,
a te po∏àczyç poprzez most czo∏gowy
z Osiedlem Akademickim w S∏upsku i dro-
gà w kierunku G∏obina. Po∏àczenie to si´-
ga∏oby ulicy Rzecznej w Kobylnicy i po-
przez rondo na ulicy Poznaƒskiej ∏àczy∏o
by si´ z ulicà Szczeciƒskà i Osiedlem Nie-
podleg∏oÊci w S∏upsku. Nie mo˝na rozpa-
trywaç odr´bnie uk∏adu komunikacyjnego
miasta S∏upsk i gminy Kobylnica. Bo je˝e-
li b´dziemy realizowali te rozwiàzania
osobno to wy w S∏upsku b´dziecie mieli
problem i my równie˝ b´dziemy mieli jesz-
cze wi´kszy problem. Dzisiaj arterià, która
pe∏ni t´ rol ,́ którà chcemy aby spe∏nia∏a
ulica prof. Poznaƒskiego w przysz∏oÊci jest
ulica Witosa w Kobylnicy (ulica ∏àczàca
Real z przejazdem kolejowym przy cmen-
tarzu w Kobylnicy). Jej znaczenie docenia-
jà mieszkaƒcy S∏upska ale jeszcze bardziej
b´dziemy doceniaç ulic´ Witosa od przy-
sz∏ego tygodnia gdy˝ rozpoczynamy jej
modernizacj .́ B´dzie ona cz´Êciowo za-
mkni´ta i wprowadzony zostanie ruch wa-
had∏owy. JesteÊmy skazani na siebie i wiele
problemów w tym komunikacyjne musimy
rozpatrywaç wspólnie. W tej chwili mam
wra˝enie, ˝e myÊlenie niektórych radnych
idzie w kierunku my dzia∏amy osobno i Ko-

bylnica niech te˝ dzia∏a osobno.
Andrzej Obecny: Nie, nie – to jest nie tak.
My na ostatniej sesji jak rozpatrywaliÊmy
ten problem, a w szczególnoÊci projekt PO
i ten nieszcz´sny pkt o wstrzymaniu dofi-
nansowania, to mia∏em wra˝enie, ˝e pro-

pozycja kolegów z Platformy wynika∏a
w pewnym sensie z nieznajomoÊci tego co
pan wójt dzisiaj nam powiedzia∏. Jestem
jednak pewny, ˝e jest wola za∏atwienia tego
problemu, gdy˝ wycofano projekt uchwa∏y,
aby mieç czas na przedyskutowanie tej
kwestii i to jest dobre dzia∏anie wniosko-
dawców projektu uchwa∏y. Dodam tylko,
˝e wspó∏realizujàc t´ inwestycj´ S∏upsk za
niewielkie pieniàdze w kapitalny sposób
rozwiàzuje swoje problemy komunikacyjne
w po∏udniowej cz´Êci miasta. Ârodki,
o których mówimy sà przecie˝ Êrodkami
warunkowymi, dlatego tym bardziej nie
powinniÊmy przesuwaç ich ewentualnego
wykorzystania w czasie.
Zbigniew Konwiƒski: MyÊl´, ˝e nale˝y

o tym wszystkim powiedzieç radnym. Mo-
˝e nie na wszystkich komisjach ale na pew-
no na komisji Gospodarki Komunalnej
i Bud˝etowej na pewno.
Leszek Kuliƒski: Wszystko zale˝y od pana
przewodniczàcego. Ja ch´tnie wezm´ udzia∏
w obradach komisji. Powiem tylko, ˝e Rada
Miejska w S∏upsku przecie˝ zaakceptowa∏a
t´ naszà propozycj´ i dzisiaj S∏upsk nie po-
winien si´ z tego wycofywaç. Media ostat-
nio nas atakowa∏y, ˝e w tej sprawie dzia∏a-
my opieszale, gdy˝ ju˝ dawno powinniÊmy
z∏o˝yç wniosek do UE. Jest to nieprawda,
gdy˝ wniosek opiewa∏ na wartoÊç 28 mln
z∏otych, a w tym czasie do podzia∏u na tego
typu inwestycje by∏o 22 mln z∏otych to wia-
domo, ˝e ten wniosek b´dzie z ró˝nych
przyczyn odrzucony. Dodam, ˝e gdybyÊmy
ten projekt realizowali sami bez S∏upska to
te pieniàdze ju˝ byÊmy mieli, gdy˝ wtedy
moglibyÊmy korzystaç z innych programów
unijnych. Jednak dla nas wa˝ne jest wspól-
ne dzia∏anie co uzasadni∏em wczeÊniej. Dzi-
siaj jest mo˝liwe sk∏adanie tego wniosku

w ramach wspólnego dzia∏ania i jest du˝a
szansa na uzyskanie pomocy z UE. Warun-
kiem tego jest jednak nie uchylenie dotych-
czasowej decyzji Rady Miasta S∏upska i fi-
gurowanie tych Êrodków w dokumentach
miasta – bud˝ecie i WPI. Przesuni´cie
w czasie Êrodków spowoduje niezrealizowa-
nie tej inwestycji teraz i w przysz∏oÊci.
Zbigniew Konwiƒski: My nie mamy w∏adzy
wykonawczej w S∏upsku, mo˝emy wi´c na
poziomie pewnej ogólnoÊci dyskutowaç
nad tymi problemami. Dlatego jeszcze raz
proponuj´ dyskusje na niektórych komi-
sjach. Radni po zapoznaniu si´ ze szczegó-
∏ami na pewno podejmà w∏aÊciwà decyzj .́
Chcemy generalnie, aby w tej sprawie by∏
konsensus, wi´c sprawa jest otwarta. (ao)



8

OCHOTNICZA STRA˚ PO˚ARNA
W DZIANISZU MA JU˚ 50 LAT
Impreza by∏a fest - mówià mieszkaƒcy Dzia-
nisza i zaproszeni na obchody pó∏wiecza go-
Êcie. 23 wrzeÊnia stra˝acy ochotnicy z Dziani-
sza Górnego w gminie KoÊcielisko Êwi´towali
pi´çdziesi´ciolecie swojej jednostki.

Obchodom dopisa∏a zarówno pogoda, jak i frekwen-
cja. Na uroczystoÊci stawi∏y si´ liczne delegacje, i a˝
32 poczty sztandarowe, w tym 30 stra˝ackich. WÊród
nich byli stra˝acy z Gminy Kobylnica oraz dwie jednost-
ki ze S∏owacji. Naszej delegacji z OSP Lubuƒ, Lulemi-
no, Sierakowo, Sycewice, Wrzàca i pocztom sztandaro-
wym,przewodniczy∏ Prezes Zarzàdu Oddzia∏u Gminnego
ZOSP, Wójt Gminy Kobylnica Leszek Kuliƒski oraz
Komendant Gminny OSP, kpt. Robert Smys∏o.W uro-
czystoÊciach wzià∏ równie˝ udzia∏ Komendant Miejski
PSP w S∏upsku bryg. Andrzej Gomulski. Oni te˝
przekazali na r´ce W∏adys∏awa Kukulaka - Preze-
sa OSP w Dzianiszu Górnym w darze agregat pràdo-
twórczy. WÊród zaproszonych goÊci mnóstwo by∏o sa-
morzàdowców, podhalaƒskich parlamentarzystów oraz
stra˝ackich hierarchów z Komendantem G∏ównym PSP
bryg. Markiem Kubiakiem na czele. Na jubileusz

przybyli tak˝e podsekretarz stanu w Ministerstwie Fi-
nansów Marian BanaÊ i podsekretarz stanu Pawe∏
Soloch z MSW i A, bowiem z okazji 50-lecia stra˝acy

z Dzianisza otrzymali nowy wóz bojowy, na zakup które-
go pieniàdze m.in. wy∏o˝y∏ bud˝et paƒstwa, jak równie˝
prywatni sponsorzy i gmina KoÊcielisko. Po uroczystej
mszy Êwi´tej, którà celebrowali ks. st. bryg. Jerzy 
Ko∏odziejczyk. ks. kpt. W∏adys∏aw Kulig – kape-

lan wojewódzki ma∏opolskich stra˝aków oraz ks. Józef
Lassak – kapelan powiatowy stra˝aków w powiecie
tatrzaƒskim, nastàpi∏o wr´czanie licznych odznaczeƒ
dla zas∏u˝onych ochotników. Uhonorowany zosta∏ m.in.

stra˝ak senior, za∏o˝yciel jednostki w Dzianiszu Kazi-
mierz Michniak. UroczystoÊciom towarzyszy∏y trzy
orkiestry d´te.Po oficjalnej cz´Êci rozpocz´∏a si´ zaba-

wa do bia∏ego rana. Naszà delegacj´ mi´dzy innymi
niezwykle serdecznie goÊci∏a pani Krystyna 
Lassak, prowadzàca pensjonat w Z´bie k/Guba∏ówki.
Pani Krystyna jest zdobywczynià wielu presti˝owych na-
gród w dziedzinie kuchni regionalnej. Ostatnio podczas 

III Ma∏opolskiego Festiwalu Smaku w Zakopanem,w ka-
tegorii gotowe dania i potrawy zdoby∏a I miejsce za
produkt „∏ytek ciel´cy z psiochà”, czyli gicz ciel´cà
z kluskami ziemniaczanymi. Góralska kwaÊnica, którà

nam zaserwowa∏a podczas goÊciny, smakowa∏a wybor-
nie. Dzi´kujemy Zarzàdowi OSP w Dzianiszu Górnym,
a zw∏aszcza jej Prezesowi panu W∏adys∏awowi 

Kukulakowi za „stra˝ackà”goÊcinnoÊç i wiele ser-
ca, Pani Krystynie Lassak za niezwykle smaczne
posi∏ki, a Wójtowi Gminy KoÊcielisko Panu Bohdanowi
Pitoniowi za wspaniale przygotowanà imprez´.

TW



Niezwykle atrakcyjnà wycieczk´ zorga-
nizowa∏a we wrzeÊniu uczniom Rada So-
∏ecka w S∏onowicach oraz Gminny OÊro-
dek Kultury w Kobylnicy przy wspó∏udzia-
le SP w S∏onowicach. Czterdziestu uczniów
z so∏ectwa S∏onowice w wieku od 6 do 13
lat pod czujnym okiem organizatorów to
jest dyrektora GOK Zbigniewa Podolaka,
so∏tysa Stefana Piszko i Jolanty Bajorskiej
dyrektora SP w S∏onowicach, wyjecha∏o do
parku wodnego w Dar∏owie, gdzie dowoli
mogli doskonaliç swoje umiej´tnoÊci p∏y-
wania w trakcie licznych zabaw w wodzie.
W powrotnej drodze dzieci zwiedzi∏y elek-
trownie wiatrowe pod Dar∏ówkiem zapo-
znajàc si´ z zasadami ich funkcjonowania.
Jednak najwi´ksza niespodzianka, zgoto-
wana przez organizatorów, czeka∏a ich na
lotnisku sportowym w Kr´pie. Przywita∏o
tu  ich ognisko, pieczone kie∏baski, napoje

W tym roku 29 wrzeÊnia Ko∏o Polskiego
Zwiàzku W´dkarskiego w Sycewicach ob-
chodzi∏o okràg∏à – 30 rocznic´ dzia∏alno-
Êci. Z tej okazji Zarzàd Ko∏a zaprosi∏ nad
stawek w Sycewicach swoich cz∏onków
oraz wszystkich sympatyków i pasjonatów
na zawody w´dkarskie i uroczystoÊci jubi-
leuszowe. G∏ówne uroczystoÊci, na które
przybyli mi´dzy innymi Wójt Gminy Ko-
bylnica Leszek Kuliƒski oraz Prezes Zarzà-
du Okr´gu PZW Teodor Rudnik, poprze-
dzi∏y zawody sp∏awikowe. Po kilku godzi-
nach zmagania z w´dkà komisja s´dziow-
ska wy∏oni∏a zwyci´zców, na których cze-
ka∏y okaza∏e puchary, nagrody i dyplomy.
Zwyci´zcami zawodów zostali: Andrzej Ja-
neczko, Tadeusz Bucewka i Zbigniew Pio-
trowski. Oficjalnà cz´Êç otworzy∏ wieloletni
dzia∏acz ko∏a, jego za∏o˝yciel Józef Broda,
przedstawiajàc zebranym 30 letnià jego hi-

stori .́ Nie odby∏o si´ równie˝
bez odznaczeƒ. Zas∏u˝onym
dzia∏aczom zosta∏y wr´czone
pamiàtkowe medale, dyplomy
i grawertony. Otrzymali je Cze-
s∏aw K∏udka, Franciszek Klein,
Feliks Âwiàtek, Marta Bartos,
Robert Cyman i Tadeusz Wierz-
chowski. Szkoda tylko, ˝e Za-
rzàd Ko∏a nie doceni∏ Józefa
Brody i Czes∏awa Podlesia za∏o-
˝ycieli ko∏a, d∏ugoletnich dzia-
∏aczy, bez których wsparcia ko-
∏o nigdy by nie powsta∏o. Ofi-
cjalnà cz´Êç zakoƒczy∏o spotka-
nie przy grillu, podczas którego
wspominano i opowiadano cie-
kawostki o w´dkarstwie. 

TW

UDANA WYCIECZKA
i s∏odkie bu∏ki.
Dzieci obejrza∏y
z bliska samoloty
stojàce w hanga-
rach oraz z zapar-
tym tchem Êledzi∏y
start samolotu z dy-
rektorem Podola-
kiem, który razem
z pilotem wykona∏
kilkuminutowy lot
nad lotniskiem.
Spore emocje wzbu-
dzi∏ te˝ pokaz sko-
ków spadochrono-
wych. Wra˝enia
z wycieczki pozo-
stanà d∏ugo w pa-
mi´ci dzieci.

Red.
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14 wrzeÊnia w siedzibie s∏upskiej komendy
odby∏a si´ uroczystoÊç, w czasie której Wójt
Gminy Kobylnica Leszek Kuliƒski, Komen-
dant Miejski Policji w S∏upsku insp. Krzysz-
tof Zg∏obicki oraz Komendant Stra˝y Gmin-
nej w Kobylnicy Janusz Kramek, z∏o˝yli na
r´ce Pani Karoliny Sobczak podzi´kowania
za jej bohaterskà postaw´ na miejscu wypad-
ku drogowego, do którego dosz∏o 26 lipca te-
go roku.

Tego dnia, oko∏o godziny 2030  na trasie
Sierakowo – ¸osino w Gminie Kobylnica,
dosz∏o do tragicznego w skutkach wypad-
ku drogowego. Kierujàcy golfem 22 letni
mieszkaniec S∏upska, z nieustalonych do-
tàd przyczyn zjecha∏ na pobocze drogi
i uderzy∏ w drzewo. Uderzenie by∏o tak sil-
ne, ˝e kierowca i jego 18 letni pasa˝er zmar-
li na miejscu. Drugi z pasa˝erów, równie˝
18 latek, dozna∏ licznych obra˝eƒ cia∏a,
a zmia˝d˝one auto uwi´zi∏o go na tylnym
siedzeniu. Pani Sobczak jako jedna z pierw-
szych zjawi∏a si´ na miejscu wypadku i na-
tychmiast przystàpi∏a do ratowania ch∏op-

ca. Z samochodu wydobywa∏ si´ dym, ko-
bieta wyciàgn´∏a rannego z auta, odciàgn´-
∏a w bezpieczne miejsce i zacz´∏a udzielaç
pomocy medycznej. W trakcie opatrywania
ran samochód stanà∏ w p∏omieniach. Gdy-
by nie pani Karolina 18 latek sp∏onà∏by
˝ywcem we wraku. Uznajàc zas∏ugi Ko-
mendant Miejski Policji w S∏upsku wnio-
skowa∏ o przyznanie Pani Karolinie Sob-
czak medalu „Za ofiarnoÊç i odwag´“. 

Informacja w∏asna

NAGRODA DLA BOHATERKI
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1 paêdziernika klasa pierwsza w Szkole
Podstawowej im. Ksià˝àt Pomorskich
w S∏onowicach wzi´∏a udzia∏ w uroczystym
pasowaniu na ucznia. Wychowawca klasy
pani Iwona Sikora z pomocà pani Jolanty
Majerowskiej przygotowa∏y z dzieçmi pro-
gram artystyczny, który z przyjemnoÊcià
wszyscy zgromadzeni zobaczyli. Na uro-
czystoÊç przyby∏y  rodziny pierwszaków
oraz spo∏ecznoÊç uczniowska. Najwa˝niej-

szà cz´Êcià uroczystoÊci by∏o przyrzeczenie
z∏o˝one na sztandar szko∏y. Nast´pnie Pani
Dyrektor pasowa∏a ka˝de dziecko na
ucznia. Dzieciom zosta∏y wr´czone rów-
nie˝ wieczne pióra ufundowane przez Rad´
Rodziców. Po zakoƒczeniu oficjalnej uro-
czystoÊci uczniowie wraz z rodzicami udali
si´ do swojej klasy na pocz´stunek. Mamy
nadziej ,́ ˝e wszyscy zapami´tajà te chwile
na d∏ugie lata. 

Red.

Uroczyste Êlubowanie

21 wrzeÊnia w hali Gryfia w S∏upsku odby∏ si´ kon-
cert „Nie pij´, nie pal´, nie çpam”, zorganizowany
przez Pomorskà Agencj´ Imprez Artystycznych PAJA
przy  wsparciu Polskiego Towarzystwa Zapobiegania
Narkomanii. Ideà koncertów „NIEåPA” odbywajàcych
si´ w Polsce od 2002 roku   jest propagowanie
wÊród m∏odzie˝y zdrowego stylu ˝ycia oraz pomoc
osobom dotkni´tymi problemami uzale˝nieƒ. Gwiazdà
wieczoru by∏a ELENI. Trzytysi´cznej publicznoÊci za-
pewni∏a ponad godzinnà zabaw´ z elementami muzy-
ki greckiej. Koncert by∏ tak˝e okazjà do uhonorowa-
nia osób zaanga˝owanych w aktywnà ochron´ m∏ode-
go pokolenia przed zjawiskami patologii spo∏ecznej.
Do grupy nielicznie wyró˝nionych honorowà odznak´
Polskiego Towarzystwa Zapobiegania Narkomanii
do∏àczyli Ma∏gorzata Kostrzewska odpowiada-
jàca w Urz´dzie Gminy za realizacj´ Gminnych  Pro-
gramów Przeciwdzia∏ania Uzale˝nieniom oraz prowa-
dzàca sprawy Gminnej Komisji Rozwiàzywania Pro-
blemów Alkoholowych i Lidia Serafin od niedawna
cz∏onek KRPA w Kobylnicy, specjalista w zakresie
przeciwdzia∏ania przemocy w rodzinie i przeciwdzia-
∏ania uzale˝nieniom. Odznaczenia wr´czy∏a Przwod-
niczàca Zarzàdu G∏ównego PTZN Anna Kuciak.
Gratulujemy!

M.K.

STRA˚ GMINNA W AKCJI

r Cyklista na „cyku”  rrrr
12 wrzesnia wspólny patrol stra˝y gmin-
nej i policji zatrzyma∏ jadàcego w´˝ykiem
rowerzyst .́ M´˝czyzna, mieszkaniec Ko-
bylnicy, mia∏ w wydychanym powietrzu 3
promile alkoholu. Okaza∏o si´ równie˝, ˝e
sàd ju˝ wczeÊniej wyda∏ mu zakaz prowa-
dzenia wszelkich pojazdów na okres
trzech lat, za jazd´ po spo˝yciu alkoholu.
Za prób´ wr´czenia ∏apówki grozi mu
równie˝ dodatkowa kara.

r Niewypa∏ w lesie  rrrr
28 wrzeÊnia patrol stra˝y gminnej i policji
zaalarmowany zosta∏ przez grzybiarzy
o niewybuchu w lesie ko∏o Z´bowa. Na
miejscu okaza∏o si ,́ ˝e jest to pocisk arty-
leryjski z czasów II Wojny Âwiatowej.
Miejsce zosta∏o zabezpieczone do czasu
przyjazdu saperów, którzy wywieêli po-
cisk na poligon, gdzie zosta∏ zdetonowa-
ny.

r „Trefny” samochód  rrrr
10 paêdziernika stra˝ników gminnych za-
interesowa∏ samochód osobowy marki ci-
troen, który od d∏u˝szego czasu sta∏ za-
parkowany przy koÊciele w Kobylnicy. Po
sprawdzeniu numerów w bazie policji
okaza∏o si ,́ ˝e pojazd jest od d∏u˝szego
czasu poszukiwany. Trwajà ustalenia czy
pojazd zosta∏ skradziony, czy te˝ zosta∏
u˝yty do pope∏nienia przest´pstwa.

NIEåPA



Tradycyjnie ju˝ po raz kolejny zosta∏y ro-
zegrane w Kwakowie Mistrzostwa Gminy
Kobylnica w Sztafetowych Biegach Prze∏a-
jowych. W zawodach udzia∏ wzi´∏y repre-
zentacje dziewczàt i ch∏opców ze szkó∏ pod-
stawowych i gimnazjów z naszej Gminy. 10

zmian na odcinkach 800 metrowych czeka-
∏o na pokonanie przez ka˝dà dru˝yn .́
W kategorii szkó∏ podstawowych wÊród
dziewczàt pierwsze miejsce zdoby∏y dziew-
cz´ta z SP Kwakowo. Kolejne miejsca zaj´∏y
Koƒczewo, Kobylnica, S∏onowice i Sycewi-
ce. WÊród ch∏opców zwyci´˝y∏a sztafeta
z SP Koƒczewo. Kolejne miejsca zaj´∏y szta-
fety z Kobylnicy, Kwakowa, Sycewic i S∏o-

nowic. W kategorii szkó∏ gimnazjalnych wy-
gra∏a  sztafeta dziewczàt z Sycewic, z kolei
gimnazjaliÊci  z Kobylnicy byli lepsi od swo-
ich rywali z Sycewic. W Kwakowie rozegra-
ne zosta∏y równie˝ indywidualne Mistrzo-
stwa Gminy Kobylnica w Biegach Prze∏ajo-

wych. Wzi´li w nich
udzia∏ uczniowie ze
szkó∏ podstawowych
i gimnazjów z naszej

Gminy. Ch∏opcy
i dziewcz´ta ze szkó∏
podstawowych oraz
dziewcz´ta z gimna-
zjów  mieli do poko-
nania dystans 800 metrów, natomiast gim-
nazjaliÊci musieli zmierzyç si´ z dystansem
1600 metrów. Najszybciej spoÊród dziewczàt
z podstawówek biega∏y Jagoda i Sylwia LeÊ-

O mistrzostwo Gminy w halowej pi∏ce

no˝nej zagra∏y reprezentacje szkó∏ podsta-

wowych w naszej Gminie. Do turnieju

przystàpi∏o pi´ç dru˝yn ze szkó∏ z Kobylni-

cy, Koƒczewa, Kwakowa, S∏onowic i Syce-

wic.  Grano po 14 minut systemem „ka˝dy

z ka˝dym”. Zaci´te mecze, walka o ka˝dà

pi∏k´ do koƒca gwizdka – tak pokrótce

mo˝na scharakteryzowaç przebieg turnie-

ju, którego zwyci´zcà i zdobywcà okaza∏e-

go pucharu zosta∏a dru˝yna z SP Sycewice.

Drugie miejsce zaj´∏a dru˝yna z Kobylnicy,

a trzecie SP Koƒczewo. Na dalszych miej-

scach uplasowa∏a si´ dru˝yna ze S∏onowic,

a na piàtym miejscu SP Kwakowo. 

Red.

B I E G A L I  W K W A K OW I E
kiewicz z Kwakowa oraz Ewa Janikiewicz
z Koƒczewa. Z gimnazjów najszybciej przy-
bieg∏y Dagmara Wasilewska i Aneta Osow-
ska z Kobylnicy oraz Anna Borowiec z Sy-
cewic.  WÊród ch∏opców z podstawówki naj-
szybciej przybieg∏ Sebastian Wnuczyƒski
z Kwakowa wyprzedzajàc Wojciecha Bona-
ta z Kobylnicy i Paw∏a Pawelca z Koƒczewa.
Najszybszym gimnazjalistà okaza∏ si´ Jaro-
s∏aw Cudzi∏o, wyprzedzi∏ on Kacpra Bylew-

skiego – obaj z gimnazjum w Kobylnicy. Na
trzecim miejscu uplasowa∏ si´ Artur Lipiec
z Sycewic.  Na zwyci´zców czeka∏y nagrody
i dyplomy. 
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M I S T R Z O S T W A  G M I N Y  
W HALOWEJ PI¸CE NO˚NEJ

Red. 



Bóbr nale˝y do nielicznej grupy gatun-
ków rodzimej fauny, które doskonale pora-
dzi∏y sobie z wszelkimi zmianami w Êrodo-
wisku przyrodniczym dokonywanymi
przez cz∏owieka. LiczebnoÊç bobra na na-
szych ziemiach wzrasta w ostatnich latach
w imponujàcy sposób, do tego stopnia, ˝e
w wielu regionach kraju powsta∏ problem
szkód wyrzàdzanych przez te pracowite
zwierz´ta. Coraz cz´Êciej dzia∏alnoÊç bo-
brów powoduje zalewanie pól uprawnych,
przekopywanie wa∏ów przeciwpowodzio-

K¸OPOTLIWY BUDOWNICZY
Choç od kilku dni temperatura znacznie
spad∏a, to w lasach regionu s∏upskiego jest
jeszcze sporo grzybów.

Grzybiarze nie mogà liczyç na du˝e oka-
zy, ale ma∏ych, kszta∏tnych i podobnych do
borowików podgrzybków jest naprawd´
du˝o. Sà tak˝e opieƒki i gàski. Trafiajà si´
te˝ jeszcze prawdziwki. Mo˝e jeszcze na-
dejdà cieplejsze noce, wtedy grzybów w la-
sach b´dzie jeszcze wi´cej. Amatorów le-
Ênych zbiorów martwi jedynie to, ˝e jedna
trzecia grzybów jest robaczywa.

KO¡CZY SI¢ SEZON
GRZYBOWYwych, grobli, stawów hodowlanych itp.

Wyniki ponownego zasiedlenia bobrów
w naszych lasach przesz∏y najÊmielsze
oczekiwania i za∏o˝enia naukowców, przy-
rodników i leÊników, poniewa˝ ju˝ w kilka
lat po ustaniu czynnej pomocy ze strony
cz∏owieka, na koniec 2000 roku populacja
bobrów si´gn´∏a poziomu ok. 18 tys. osob-
ników w skali ca∏ego kraju. Kolejne cztery
lata przynios∏y wzrost populacji w 2004 ro-
ku o dalsze 22 tys. osobników, co dzisiaj
daje populacj´ ok. 40 tys. zwierzàt. Dlate-
go mo˝na Êmia∏o zaryzykowaç stwierdze-
nia, ˝e w ostatnim dziesi´cioleciu bobry za-
la∏y ca∏y kraj i sà absolutnie wsz´dzie. Sà
równie˝ w naszej Gminie. Upodoba∏y sobie
okolice Lulemina, budujàc swoje ˝eremia
na jednym z dop∏ywów Kwaczy. Szybko te˝
da∏y znaç o sobie budujàc tam´ na jednym
z przepustów podnoszàc znacznie poziom
wody, co spowodowa∏o podtopienie lasu
i ∏àk. Skuteczna interwencja, polegajàca na
udro˝nieniu przepustu „przekona∏a” bo-
bry, ˝e nie jest to dobre miejsce dla ich sie-
dliska. Zwierz´ta pow´drowa∏y w gór´ cie-
ku, gdzie z powodzeniem zasiedli∏y si .́

TW

3 wrzeÊnia by∏y imieniny Bart∏omieja, a zgodnie
z ludowà tradycjà, gdy tego dnia nie ma bocianów
w gniazdach,przyjdzie szybka i sroga zima. - Czy to
prawda?  W tym roku rzeczywiÊcie ptaki odlecia∏y
szybko, a do tego prawie wszystkie jednoczeÊnie.
Teraz do odlotu szykujà si´ ˝urawie.

Tak wczesny odlot bocianów, przed imieninami
Bart∏omieja, w ludowej tradycji zwiastuje nadejÊcie
szybkiej i srogiej zimy. W tym roku wyjàtkowo szybko
do odlotów szykujà si´ te˝ ˝urawie. Z prowadzonych
przez ornitologów obserwacji wynika, ˝e lada dzieƒ
i one odlecà. Ptaki ˝erujà na Êcierniskach i nadje-
ziornych ∏àkach. Trudno je podejÊç. Sà bardzo p∏o-
chliwe. Najmniejszy ruch powoduje, ˝e natychmiast
zrywajà si´ do lotu. Codziennie rano ptaki zbierajà
si´ na sejmikach w okolicach Sierakowa, Koƒczewa
i Kuleszewa, skàd s∏ychaç ich przejmujàce krzyki.
Grupy z dnia na dzieƒ sà coraz liczniejsze. Na Pomo-
rzu populacja ˝urawi liczy oko∏o 2-3 tysi´cy osobni-
ków. Zwi´kszy∏a si´ po upadku pegeerów. Na nie
uprawianych polach ptaki znalaz∏y nowe miejsca l´-
gowe. ˚urawie przed podró˝à wspólnie ˝erujà. Usta-
lajà hierarchi´ w stadzie, tras´ i dat´ odlotu. Sejmiki
potrwajà do pierwszych przymrozków, co wed∏ug me-
teorologów nastàpi za kilka dni.

TW

ODLATUJÑ JU˚ ˚URAWIE

XIV ju˝ edycja „Sprzàtanie Âwiata” rozpo-
cz´∏a w tym roku wieloletnià kampani´ edu-
kacyjnà zwiàzanà z przeciwdzia∏aniem
zmianom klimatycznym, màdrym gospoda-
rowaniem energià i zasobami naturalnymi,
a tak˝e selektywnà zbiórkà odpadów i u˝y-
waniem produktów z recyklingu. Has∏o te-
gorocznej akcji brzmi: „Oszcz´dzaj. Wy∏à-
czaj. Odzyskuj. Âwieç przyk∏adem!“.

W tym roku sprzàtanie odbywa∏o si´
w dwóch terminach.  Pierwszy - 18 sierp-
nia, ju˝ za nami. By∏a to akcja Clean up
Baltic Sea (Sprzàtanie Ba∏tyku), zaprasza-
jàca do udzia∏u wszystkie kraje le˝àce nad
Ba∏tykiem. W ramach akcji posprzàtano
pla˝e, poszukiwano podwodnych Êmieci,
usuwano zaczepione na wrakach sieci,
w których ka˝dego roku ginà dziesiàtki ty-
si´cy ryb, foki i morÊwiny, ptactwo wodne
i ludzie. Drugi termin to 14 – 16 wrzeÊnia.
Jak co roku koordynatorem krajowym
kampanii jest Fundacja Nasza Ziemia, zaÊ
lokalnymi organizatorami sà tysiàce szkó∏,
samorzàdów oraz lokalnych organizacji
spo∏ecznych. Ka˝dego roku w kampanii
bierze udzia∏ ponad 1 milion wolontariu-
szy. Jest to najwi´ksza spo∏eczna i ekolo-
giczna inicjatywa w Polsce, oraz jedna
z najwi´kszych na Êwiecie. Tradycyjnie ju˝
w prace na rzecz ochrony Êrodowiska w∏à-
czyli si´ równie˝ uczniowie szkó∏ z terenu

Gminy Kobylnica. W tym roku, podobnie
jak poprzednimi latami dzieci naszych
szkó∏ ch´tnie podj´∏y wyzwanie i uczestni-
czy∏y w porzàdkowaniu zakàtków naszego
Êrodowiska przyrodniczego. Jest to dowód
du˝ej ÊwiadomoÊci i wra˝liwoÊci na proble-
my ekologiczne, które starannie w procesie
edukacyjnym sygnalizujemy i pog∏´biamy.
Nast´pna akcja ju˝ za rok.

Iga Bekiesza

POSPRZATAJMY RAZEM ÂWIAT
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„Tyle wiemy o sobie na ile nas sprawdzono”
– to motto przyÊwieca ka˝dej edycji 
HARPAGANA –Ekstremalnego Rajdu na
Orientacj´ ∏àczàcego w jednym miejscu
i czasie elementy turystyki pieszej, rowero-
wej, a w bliskiej przesz∏oÊci tak˝e kajakowej
i konnej. 

Jesienna, 34 ju˝ edycja Ekstremalnego Rajdu na
Orientacj´ HARPAGAN zostanie zorganizowana tym
razem na terenie Gminy Ko-
bylnica. Impreza odb´dzie
si´ w dniach 26-28 paê-
dziernika 2007 roku. Jej ge-
neralnà zasadà w zale˝noÊci
od rodzaju trasy b´dzie po-
konanie 100 km pieszo
w czasie nie d∏u˝szym ni˝ 24
godziny, 200 km rowerem
w czasie nie d∏u˝szym ni˝ 12
godzin oraz dystansu 50 km
pieszo i 100 km rowerem
w czasie nie d∏u˝szym ni˝ 18 godzin. Dla „mniej od-
wa˝nych” zosta∏a opracowana l˝ejsza rekreacyjna
trasa „HARPUÂ”, na której zawodnicy muszà zmie-
rzyç si´ z 10 km dystansem w 3 godziny. HARPAGAN
jest rajdem na orientacj´. Oznacza to, ˝e ka˝dy star-
tujàcy dostaje do r´ki map´ z zaznaczonymi na niej
punktami kontrolnymi, wzgl´dem których ka˝dy
uczestnik sam ustala sobie tras´. Uczestnicy pokonu-
jà jà w oparciu o punkty znajdujàce si´ w ciekawych,
zabytkowych, przyrodniczych zakàtkach Gminy Kobyl-
nica. Biegnie ona pi´knymi, dzikimi zakàtkami, z dala
od ruchliwych szos i zat∏oczonego miasta.Trasa naj-
krótsza jest prawie zawsze najtrudniejsza. Zadaniem

W czasach zamierzch∏ego, bardzo realnego socja-
lizmu, kiedy zamiast Mordo Ty Moja mówi∏o si´
Drogi Towarzyszu, na moÊcie w S∏ubicach spo-
tka∏y si´ dwa kundelki. Dokàd ty biegniesz? Mówi ten
niemiecki. Do NRD, bo ˝reç mi si´ chce. A ty do nas
po co? Pyta polski. ˚eby sobie poszczekaç, powiada
niemiecki. RzeczywiÊcie w NRD-ówku ˝y∏o si´ mo˝e
dostatniej, ale to Polska mia∏a wtedy najwi´cej swo-
bód obywatelskich w ca∏ej „socjalistycznej rodzin-
ce”. DziÊ swobód mamy coraz mniej i tylko czasem...,
ale to przecie˝ sentymenty nieistotne zupe∏nie dla
„zwyk∏ego Polaka”, jak z uporem maniaka nazy-
wa Kaczyƒski na partyjnych konwentyklach polskiego
wyborc´, podkreÊlajàc tym samym swojà domniema-
nà niezwyk∏oÊç.
Tego Zwyk∏ego Polaka zabrak∏o jednak w deba-
cie tytanów polskiej polityki. Wielkimi nieobecnymi
byli tam oprócz smutnego Donalda - polscy emeryci,
nauczyciele, lekarze, bezdomni i bezrobotni, a g∏odu-
jàce dzieci przebi∏y si´ tylko przypadkiem, w zgo∏a in-

ka˝dego uczestnika marszu jest odnaleêç w regula-
minowym czasie punkty kontrolne zlokalizowane w te-
renie ,na których znajduje si´ obs∏uga rajdu. Z trasy
mo˝na zejÊç praktycznie w dowolnym momencie
i miejscu oddajàc kart´ startowà s´dziemu lub inne-
mu uczestnikowi, który dostarczy jà do bazy. Jest to
jednak równoznaczne z wycofaniem si´ z Rajdu. Naj-
wa˝niejsza jest jednak ch´ç pokonania w∏asnych s∏a-
boÊci i sprawdzenie granicy swojej wytrzyma∏oÊci. Na

HARPAGANIE nie ma
przegranych. Liczy
si´ satysfakcja z po-
konanego odcinka
i zapa∏ w dà˝eniu do
celu. Zwyci´zcami

imprezy sà wszy-
scy, którzy odwa˝y-
li si´ wystartowaç
i nie jest istotne
jaki dystans poko-
nali. HARPAGAN to
impreza z ponad 15 letnià tradycjà. Po raz pierwszy
zorganizowany zosta∏ w 1989 roku na trasie z Gdaƒ-
ska do KoÊcierzyny i wzi´∏o w nim udzia∏ 5 osób,
a wpisowe wynosi∏o symbolicznà z∏otówk´. Pierwsze
edycje HARPAGANA organizowane by∏y dla w∏asnej
przyjemnoÊci i skupia∏y zaledwie kilka, kilkanaÊcie
osób. Na wiosn´ 1995 roku zorganizowana zosta∏a

pierwsza trasa rowerowa - frekwencja wówczas to
równie˝ kilka osób. Koniec XX wieku sta∏ si´ prze∏o-
mowy tak˝e dla rajdu HARPAGAN.WieÊç o tym niezwy-
k∏ym rajdzie doÊç szybko rozesz∏a si´ po Polsce.
W 2000 roku w ka˝dej edycji startowa∏o ju˝ ponad
500 osób. Rajd sta∏ si´ najwi´kszym wydarzeniem
ekstremalnym w Polsce. Do tej pory odby∏y si´ 33
edycje rajdu. Przewin´∏o si´ przez start ponad
12000 osób i wi´kszoÊç stara si´ wróciç na Harpa-
ganowe szlaki. Impreza ma tak˝e sta∏ych bywalców,
którzy tak jak rajd obroÊli ju˝ legendà. Jest coÊ, co
przyciàga starych jak i nowych uczestników. Jest to
wspomniana wy˝ej ch´ç pokonania w∏asnych s∏abo-
Êci w dà˝eniu do celu. Cz∏owiek z natury zawsze dà-
˝y∏ do pokonania coraz to wi´kszych barier, stawia∏
sobie za cel coraz wi´ksze wyzwania. Takim celem
sta∏ si´ tak˝e udzia∏ i ukoƒczenie rajdu HARPAGAN.
Nie wszystkim si´ udaje, ale prawie wszyscy mówià ˝e

wrócà i jeszcze kiedyÊ spróbujà
swych si∏. Serdecznie zaprasza-
my wi´c do podj´cia tej pró-
by… jeÊli nie teraz, to kiedy???
Wszystkich zainteresowanych
odsy∏amy na stron´ internetowà
organizatora Rajdu, którym jest
Stowarzyszenie Kultury Fizycz-
nej Pomorski Klub Orientacji
„HARPAGAN”z siedzibà w Gdaƒ-
sku: www.harpagan.pl , tam
znajdà Paƒstwo niezb´dne in-

formacje na temat imprezy oraz formularz zg∏oszenio-
wy, który nale˝y wype∏niç i wys∏aç do 12 paêdziernika
2007 roku. Zg∏oszenia mo˝na dokonaç na 2 sposoby:
Za pomocà Internetu (opcja szczególnie zalecana)
wype∏niajàc formularz zg∏oszeniowy, lub przes∏aç kar-
t´ zg∏oszeniowà na adres: Pomorski Klub Orientacji
HARPAGAN ul. Ogarna 7280-826 Gdaƒsk.

nym programie, przez morze gorza∏y wypijanej w pre-
zydenckich pieleszach. Sama debata by∏a wy∏àcznie
paradà pró˝noÊci, która dowieÊç mia∏a jedynie tego,
kto wa˝niejszy i ∏adniejszy, co w samych za∏o˝eniach
by∏o dla Kaczyƒskiego – niezwyk∏ego Polaka - nie-
sprawiedliwe.
Kim wi´c jest zwyk∏y Polak? Czy˝by to by∏ zatem szczu-
p∏y, przystojny prostolinijny, inteligentny altruista bez
kompleksów? Chyba nie. Zwyk∏y Polak to taki, któ-
ry przez pokolenia potrafi∏ ˝yç pod bacznym patrona-
tem swego pana, zaborcy, niemieckiego okupanta, czy
te˝ jakiegoÊ kolejnego wielkiego brata.To taki w koƒ-
cu Polak, do którego bezkarnie mo˝na powiedzieç
„spieprzaj dziadu”. Niepotrzebne mu wi´c ˝adne swo-
body, ˝adna mo˝liwoÊç decydowania o sobie. W¸ADZA
wszak wie najlepiej jak myÊlà,mowà i uczynkiem funk-
cjonowaç powinien zwyk∏y Polak.
Paƒstwo - prosz´ Paƒstwa - z natury rzeczy i defini-
cji to tylko aparat ucisku i system egzekucji zobowià-
zaƒ przez to paƒstwo wymyÊlonych. Paƒstwo - prosz´

Paƒstwa -  to policja, wojsko, fiskus, koncesje, pozwo-
lenia, nakazy i zakazy. Paƒstwo wreszcie - prosz´
Paƒstwa - to taki treser, który zwyk∏ego Polaka
trzyma za mord´ w ustalonym przez siebie modelu ka-
gaƒca i na okreÊlonej ustawà d∏ugoÊci smyczy.
Nie za∏amuj si´ jednak zwyk∏y Polaku, wszak zo-
sta∏o Ci jeszcze kilka konstytucyjnych wolnoÊci! Wol-
ne, powszechne tajne i równe wybory to mo˝e nie de-
bata, w której si´ mo˝esz publicznie wypowiedzieç,
ale to chyba jedyna mo˝liwoÊç decydowania o tym,
jak g´sty b´dziesz mia∏ na pysku kaganiec i jaka d∏u-
ga b´dzie smycz, na której paƒstwo -  prosz´ Paƒstwa
- b´dzie Paƒstwa prowadzaç.
Zwyk∏y Polaku, idê wi´c do wyborów i niezale˝nie
od bilbordów, spotów telewizyjnych i ca∏ej nachalnej
propagandy wyborczej wybierz tego, kogo kochasz,
lubisz, szanujesz i ... znasz. Tej wyliczanki nauczy∏a
mnie moja Mama maltretujàc przy tym niestety sto-
krotk´.

TG

ZAPRASZAMY NA EKSTREMALNY RAJD NA ORIENTACJ¢
„HARPAGAN-34” - KOBYLNICA 2007

Bajka wyborcza o zwyk∏ym Polaku
MÂ/MH



14

Kto g∏osuje?

By g∏osowaç, trzeba spe∏niaç tylko dwa

warunki - byç obywatelem polskim i mieç

skoƒczone 18 lat. Problem pojawia si ,́ jeÊli

sàd odebra∏ Ci prawa publiczne albo wy-

borcze. Wtedy g∏osowaç nie mo˝esz. 

Gdzie g∏osowaç?

Nie masz problemu, jeÊli mieszkasz tam,

gdzie jesteÊ zameldowany, i na czas wybo-

rów nigdzie si´ nie przenosisz ani nie wy-

je˝d˝asz na urlop. Wtedy mo˝esz iÊç do urn

do tego samego punktu wyborczego, co

przy poprzednich wyborach. JeÊli idziesz

g∏osowaç pierwszy raz, adres odpowiednie-

go lokalu wyborczego znajdziesz na ob-

wieszczeniach, rozklejonych na s∏upach in-

formacyjnych w Twojej okolicy lub w urz´-

dzie gminy. Wielkich problemów z g∏oso-

waniem nie majà tak˝e ci, którzy mieszka-

jà na sta∏e gdzie indziej, ni˝ sà zameldowa-

ni, albo ci, którzy w dniu wyborów b´dà

akurat poza domem. Prawo pomyÊlano

tak, by nikt nie musia∏ wracaç w dniu wy-

borów w miejsce zameldowania. Trzeba si´

tylko uzbroiç w dowód osobisty i wybraç

do urz´du gminy po odpowiednie zaÊwiad-

czenie. Braç udzia∏ w wyborach mo˝esz

tak˝e, jeÊli mieszkasz za granicà. Musisz

mieç tylko wa˝ny paszport, albo jeÊli

mieszkasz w kraju Unii Europejskiej do-

wód osobisty i zg∏osiç si´ do najbli˝szego

konsulatu. Nie musisz iÊç tam osobiÊcie -

mo˝esz zadzwoniç albo wys∏aç fax. Trzeba

W zwiàzku z obowiàzkowà wymianà
wszystkich ksià˝eczkowych dowodów osobi-
stych, której termin up∏ywa 31 grudnia 2007
roku, apelujemy do mieszkaƒców Gminy
Kobylnica o jak najszybsze sk∏adanie wnio-
sków o wymian´ dowodów osobistych.
Wyd∏u˝enie do 31 marca 2008 r. czasu, w
którym „ksià˝eczkowe” dowody osobiste
b´dà mog∏y poÊwiadczaç to˝samoÊç i oby-
watelstwo polskie, nie jest to˝same z przesu-
ni´ciem terminu wymiany tych dowodów.
Wymian´ dowodu trzeba dokonaç osobiÊcie,

VA D E M E C U M  W Y B O R C Y
tam podaç nazwisko, imiona, imi´ oj-

ca, dat´ urodzenia, numer paszportu (albo

dowodu osobistego), dat´ i miejsce jego

wydania, a tak˝e informacj ,́ gdzie b´-

dziesz w dniu wyborów. Do konsula musisz

si´ zg∏osiç najpóêniej pi´ç dni przed wybo-

rami. Co ciekawe - wszystkie g∏osy oddane

za granicà liczà si´ do wyników w gminie

Warszawa-Centrum. I wszyscy polscy emi-

granci traktowani sà jak warszawiacy. 

Jak g∏osowaç, by g∏os by∏ wa˝ny?

W dniu wyborów lokale wyborcze otwie-

rane sà o godz. 6 rano, a zamykane punk-

tualnie o 20. Zatem na to, by zag∏osowaç,

mamy 14 godzin. By g∏osowaç, trzeba

przynieÊç dowód osobisty albo paszport.

JeÊli g∏osujesz za granicà, mo˝esz mieç tyl-

ko paszport. JeÊli g∏osujesz poza miejscem

zamieszkania, nie zapomnij te˝ zabraç za-

Êwiadczenia, które dosta∏eÊ w urz´dzie.

Kiedy komisja wyborcza sprawdzi ju˝, czy

Ty to na pewno Ty, dostajesz do r´ki karty

do g∏osowania i sk∏adasz podpis w ksi´dze

ze spisem wyborców. Z kartami idziesz do

kabiny, w której nikt nie b´dzie Ci´ rozpra-

sza∏ i podglàda∏, jak g∏osujesz. 21 paêdzier-

nika dostaniesz dwie karty. Jednà z kandy-

datami na pos∏ów, drugà - na senatorów.

Karta do g∏osowania na pos∏ów zawiera li-

sty z nazwiskami kandydatów, zg∏oszonych

przez poszczególne komitety wyborcze -

partie albo komitety zorganizowane spe-

cjalnie z okazji wyborów. Ka˝dy z nich do-

staje od Paƒstwowej Komisji Wyborczej

numer - ten, który potem powtarza si´

w reklamach wyborczych. Kiedy wybie-

rzesz ju˝ konkretny komitet wyborczy, mu-

sisz wskazaç jedno nazwisko z jego listy.

Pami´taj, by w kratce z lewej strony nazwi-

ska wstawiç znak „x“. Nie mo˝e to byç „/“

ani „v“. Musi byç „x“ - inaczej g∏os b´dzie

niewa˝ny. Tak samo b´dzie niewa˝ny, jeÊli

postawisz wi´cej znaków „x“ przy kandy-

datach z ró˝nych list albo nie postawisz „x“

nigdzie. Uwaga! JeÊli wstawisz kilka „x“,

ale przy nazwiskach z tej samej listy, g∏os

jest wa˝ny. Liczy si´ na korzyÊç tej ze wska-

zanych osób, która na liÊcie jest najwy˝ej.

Np. jeÊli g∏osujemy na numer 2, 5, 8 i 11

z danej listy, to g∏os liczy si´ osobie z nume-

rem 2. Inaczej jest z g∏osowaniem na sena-

torów. Pierwsza ró˝nica to karta do g∏oso-

wania. Tu nie ma ju˝ list wyborczych - tu

jest jeden spis nazwisk kandydatów, przy

których jest zaznaczone, z ramienia jakiej

partii startujà. I tu g∏osujemy na tylu sena-

torów, ilu b´dzie reprezentowaç w Senacie

nasz okr´g wyborczy, czyli trzech senato-

rów. Znów wa˝ne, by pami´taç, ˝e trzeba

stawiaç tylko i wy∏àcznie „x“. Gdy wybie-

rzesz ju˝ swoich kandydatów, zegnij karty

wyborcze tak, by zadrukowana strona by∏a

niewidoczna, i potem wrzuç do urny. A po-

tem mo˝esz spokojnie wróciç do domu

z poczuciem, ˝e spe∏ni∏eÊ swój obywatelski

obowiàzek. 

Informacja w∏asna

wniosku nie mo˝na wys∏aç pocztà, ani
dope∏niç formalnoÊci przez cz∏onka rodziny.
Trzeba tak˝e osobiÊcie z∏o˝yç podpis na
wniosku w Urz´dzie Gminy. Jego autentycz-
noÊç musi potwierdziç urz´dnik.
Wszystkich, którzy nie mogà dope∏niç for-
malnoÊci w godzinach pracy Urz´du Gminy
informujemy, ˝e od 15 paêdziernika Biuro
Ewidencji LudnoÊci i Dowodów To˝samoÊci
(Urzàd Gminy Kobylnica, parter, pok. Nr.2)
czynne jest w poniedzia∏ki i czwartki do godzi-
ny 18.00.

U  W  A  G  A  !  Gminny OÊrodek Kultury w Kobylnicy

Og∏asza zapisy na

WARSZTATY TEATRALNE

Zaj´cia prowadziç b´dzie instruktor

Halina Âwi´ch

Zg∏oszenia telefoniczne lub osobiste 
w bibliotece GOK 

t e l .  0 5 9  8 4 2  9 0  6 1
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PIEROGOWE SZALE¡STWO

Stella ma troch´ wi´cej ni˝ trzydzieÊci
pi´ç lat, jest samotnà matkà (uroczej Ho-
ney), a jej francuska krew rozpala facetów.
Jednak tak si´ nieszcz´Êliwie sk∏ada, ˝e
m´˝czyêni, których poznaje, albo sà nad-
miernie opalonymi czarusiami, o dziwnie
bia∏ych z´bach, albo ∏ysiejàcymi, niezbyt
towarzyskimi ciep∏ymi kluchami. Lekcje
sztuki podrywania – to jedno z jej ulubio-

NASZA  WITRYNA
nych zaj´ç. Tej delikatnej sztuki uczy Stell´
jej wÊciekle rudy sublokator Frank. „Nie
chcesz mnie” – to ksià˝ka szalenie zabawna
i Êwietnie nadaje si´ na póêne jesienne wie-
czory. Autorkà powieÊci jest India Knight,
którà znamy z bestsellerowej powieÊci
„Moje ˝ycie na tale4rzu”.

Polecam - Hajka -

HUM   Rs

Ruskie pierogi
Ciasto:
70dkg màki pszennej, szklanka goràcej wody ∏y˝ka oleju,
1 jajo.
Farsz:
1 kg ziemniaków, 0,40 kg twarogu bia∏ego, 1 du˝a cebu-
la, 20 dag boczku, sól, pieprz.
Sposób przyrzàdzenia:
Ziemniaki ugotowaç i utrzeç razem z serem. Cebul´  i bo-
czek drobno pokroiç, podsma˝yç na smalcu i dodaç do
ziemniaków z serem. Doprawiç solà i pieprzem. Sk∏adniki
ciasta razem zagnieÊç i rozwa∏kowaç na posypanej màkà
stolnicy, wykrawaç szklankà  kó∏ka i ∏y˝eczkà nak∏adaç
farsz. Gotowaç w osolonej wodzie oko∏o 2 minut od mo-
mentu wyp∏yni´cia. Podawaç ze Êmietanà  lub z mas∏em
i podpieczonà cebulkà.

Pierogi zbójnickie
Ciasto:
3 szklanki màki, 1 szklanka wody lub mleka, 1 ∏y˝ka ma-
s∏a lub oliwy, 1 jajko, sól.
Farsz:
300 g chudego boczku w´dzonego, 10 dag s∏oniny,
15 dag  p´czaku, 10 dag kiszonej kapusty, 200 g kaszy
gryczanej, 2 cebule, 2 jajka surowe, sól , pieprz.
Sposób przyrzàdzenia:
Do màki dodaç  szczypt´ soli, wbiç jajko. Powoli dodaç
szklank´ ciep∏ego mleka lub wody. Wyrabiamy ciasto naj-
pierw no˝em, a potem r´kami (ok. 15-20 minut), a˝ powsta-
nie jednolita, g∏adka masa. Pozostawiamy je na pó∏ godzi-
ny przykrywajàc miskà lub lnianà Êciereczkà, a nast´pnie,
dzielimy je na porcje i wa∏kujemy na gruboÊç 2 mm. Farsz:
Obgotowanà przez 15 minut kapust´, odcedzamy i drobno
kroimy. Kasz´ gotujemy na sypko. Drobno pokrojonà s∏oni-
n´, wytapiamy na  patelni, na cz´Êci t∏uszczu sma˝ymy jaj-
ko, Boczek pokroiç w kostk´, zrumieniç na reszcie s∏oniny,
dodaç obranà i posiekanà cebul´, zeszkliç. Wszystkie
sk∏adniki nale˝y dok∏adnie wymieszaç, dodajemy surowe
jajko, przyprawiamy solà i pieprzem pikantnie. Z ciasta wy-
krawamy du˝ym kubkiem okràg∏e placuszki, na Êrodek na-
k∏adamy farsz i dok∏adnie zlepiamy brzegi, wrzucamy pie-
rogi do gotujàcej, posolonej wody, po wyp∏yni´ciu gotuje-
my jeszcze 4 minuty i wyjmujemy ∏y˝kà cedzakowà. Podaje-
my z t∏uszczem i przyrumienionà cebulkà.

Pierogi z grzybami i wàtróbkà
Ciasto:
5 ziemniaków, 3 ∏y˝ki sto∏owe oleju, 1 cebula, 3 jajka,
3 ∏y˝ki sto∏owe tartej bu∏ki, 2 ∏y˝ki sto∏owe màki, 1 pie-
truszka, sól.
Farsz:
200 g Êwie˝ych grzybów, 200 g wàtróbki, 4 ∏y˝ki mas∏a,
sok z cytryny, pieprz, sól 
Sposób przyrzàdzenia:
Na silnie rozgrzanym oleju usma˝yç pokrojonà na niewiel-
kie kawa∏ki wàtróbk´ i ugotowane Êwie˝e grzyby. Dodaç
sok z cytryny, pieprz, sól, wymieszaç. Ziemniaki ugotowane
w ∏upinach obraç i przepuÊciç przez maszynk´. Cebul´
i pietruszk´ drobno pokroiç, podsma˝yç na oleju i po∏à-
czyç z ziemniakami. Posoliç i starannie wymieszaç. Po
ostudzeniu dodaç jajka i pozosta∏e sk∏adniki  ciasta. Ca-
∏oÊç dok∏adnie wymieszaç i rozwa∏kowaç na gruboÊç 
3 cm, np. na stolnicy posmarowanej olejem. Szklankà lub
kubkiem wyciàç krà˝ki, po czym obtoczyç je w màce, jajku
i tartej bu∏ce. Na placki po∏o˝yç farsz, zlepiç brzegi i sma-
˝yç na patelni z dwóch stron.

Smacznego !

Antybiotyki na talerzu
Naturalne antybiotyki od dawna wykorzy-
stywane sà przez medycyn´ ludowà. Poma-
gajà zwalczaç bakterie, wirusy i grzyby. Nie
majà skutków ubocznych, a przy okazji
dostarczajà witamin i sporo ró˝nych cen-
nych mikroelementów.

Miód – zawiera cenne zwiàzki chemiczne
o dzia∏aniu zbli˝onym do antybiotyków. Sà
niezastàpione w walce z dro˝d˝akami, pa-
ciorkowcami i gronkowcami. Reguluje pra-
c´ serca, obni˝a ciÊnienie krwi.

Przepis babuni: 
WyciÊnij sok z po∏owy cytryny, dodaj ∏y˝k´
miodu i zalej ciep∏à wodà. Pij przy przezi´-
bieniu, grypie, zapaleniu oskrzeli czy p∏uc.

Czosnek – Zawiera zwiàzki siarki mi´dzy
innymi alicyn ,́ która ma dzia∏anie zbli˝o-
ne do antybiotyku. Zmniejsza podatnoÊç

ZANIM SI¢GNIESZ
PO PIGU¸K¢

na infekcj .́ Chroni organizm przed nowo-
tworami.

Przepis babuni:
Zalej szklankà wódki 50 g utartego czosn-
ku. Po pi´ciu dniach przecedê. Pij 5 – 20
kropli na _ szklanki mleka lub kefiru 2 – 3
razy dziennie.

Cebula – Obfituje w siarczki o charaktery-
stycznym ostrym smaku i zapachu, które
powstrzymujà rozwój infekcji, likwidujà
katar i upiorny kaszel.

Przepis babuni:
Posiekaj drobno du˝à cebul´ i prze∏ó˝ do
s∏oika. Dodaj cztery ∏y˝ki miodu spadzio-
wego. Odstaw w ciep∏e miejsce. Gdy cebula
puÊci sok, syrop na kaszel jest gotowy. Pij 
3 – 4 razy dziennie po ∏y˝eczce od herbaty.

Z ˝yczeniami zdrowia  - H.Â. -



Zawody sportowo - po˝arnicze ochotniczych
stra˝y po˝arnych sà przede wszystkim wa˝-
nym sprawdzianem sprawnoÊci organizacyj-
nej i bojowej stra˝aków oraz b´dàcego w ich
posiadaniu sprz´tu. Sà tak˝e znakomità po-
pularyzacjà stra˝ackiego ruchu w poszcze-
gólnych miejscowoÊciach. W ˝ycie stra˝ac-
kie wnoszà o˝ywienie i mobilizujà do jak
najlepszego przygotowania si´ do zawodów,
które nieraz obserwujà bardzo licznie zgro-
madzeni mieszkaƒcy wiosek. Co roku w po-
wiecie S∏upskim ludzie w stra˝ackich mun-
durach sprawdzajà swoje umiej´tnoÊci pod-
czas zawodów.

32 dru˝yny w czterech kate-
goriach wiekowych z 8 gmin
powiatu s∏upskiego stan´∏y na
starcie zawodów powiatowych
w sporcie po˝arniczym, które
odby∏y si´ 15 wrzeÊnia na bo-
isku sportowym w Smo∏dzinie.
Do sportowej walki zagrzewali
gminni samorzàdowcy dopin-
gujàc swoich faworytów. I miejsce dru-
˝ynowe wywalczy∏a rzutem na taÊm´

ekipa z Gminy K´-
pice i to oni otrzy-
mali z ràk Prezesa
Zarzàdu Powiato-
wego ZOSP, Staro-
sty S∏awomira Zie-
mianowicza okaza∏y
puchar. W zawo-
dach znakomicie
spisa∏y si´ dru˝yny
z OSP Lulemino
zdobywajàc w gru-
pie m∏odzie˝owej
ch∏opców do lat 16
I miejsce oraz dwa
drugie w kategorii
dziewczàt do lat 16
i kobiecej powy˝ej 16 lat. IV miejsce wy-
walczy∏a dru˝yna m´ska z OSP Wrzàca.

Dru˝ynowo nasza Gmina zaj´∏a II miej-
sce. Do pe∏nego zwyci´stwa zabrak∏o 2
punktów. Sobotnie zawody otworzy∏ Ko-
mendant Miejski PSP w S∏upsku bryga-
dier Andrzej Gomulski. Komendantem

zawodów by∏ m∏. kap. Robert Smys∏o, a ko-
misjà s´dziowskà kierowa∏ st. Aspirant 

Dariusz Knapik. Na zwyci´zców

poszczególnych kategorii czeka-
∏y puchary i liczne nagrody,

a dla wszystkich uczestników zawodów
przygotowano pysznà grochówk .́ Do
zobaczenia za rok w Ustce.
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